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ABSTRACT: This work was conducted in some pests attacking tomato plants.  The main 

purpose of this work was to throw the light on survey of the different pests infesting tomato 

plants at three Egyptian governorates, the population density of different stages of Tuta 

absoluta (Lepidoptera: Gellchiidae), effect of pheromone trap number on trapped T. absoluta, 

study on the feeding habits of the predator Nesidioeoris tennis (Hemiptera: Miridae) and IPM 

program to Tuta absoluta. The main results of study could be summarized as follow: The result 

obtained as shown that there are ten species were recorded during this study, those belonging 

to eight orders, Orthoptera, Hemiptera, Thysanoptera, Neuroptera, Lepidoptera, Coleoptera, 

Diptera and Hymenanptera. Five predators and one parasitoid associated with the insect pests 

on tomato plants in different Governorates of study. The population density of T. absoluta eggs, 

larvae, captured male moths and the damage caused by larvae (mines) occurring on tomato 

plant was significantly higher in summer season 2014 than in the winter season 2013.  The 

number of traps with recommended rate attracted higher number and failed in traps, whereas in 

the other one attracted higher numbers but not fail as whale in traps. Predator Nasidocoris 

tenuis Reuter (Hemiptera: Miridae) attack the insect pest Tuta absoluta (Lepidoptera: 

Gellchiidae) but started to feed on the host plants when the prey numbers decreased or not 

available.  IPM applications used for T. absoluta control was more effective than used in the 

control field applications during summer season 2014. 

Key words: Survey pests of tomato, Tuta absoluta, Nesidioeoris tennis, sex pheromone 

traps.  
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 دراسات بيولوجية وأيكولوجية ومكافحة بيولوجية لبعض الحشرات التى تصيب نبات الطماطم عنوان الرسالة:
 محمد عبد المعطى أحمد ابو الفضل اسم الباحـث :

 فى العموم الزراعية دكتور الفمسفة الدرجة العممية:

  الحشرات الاقتصادية القسم العممى  :

 6112يونيو  15 تاريخ موافقة مجمس الكمية :
 استاذ الحشرات الاقتصادية جامعة المنوفية    بــــــــــــــــــــــــــــمحمد عمى عمر كميأ.د.  لجنة الإشراف:

 استاذ الحشرات الاقتصادية جامعة المنوفية    ا.د. أحمد أحمد عبد الحميد الدش 
 الحشرات الاقتصادية معيد بحوث الوقاية رئيس بحوث     دـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــأ.د. محمد ابراىيم شدي 

 
 الممخص العربى

أجرى ىذا البحث بغرض دراسة بعض الأفات التي تصيب نباتات الطماطم وقد اجريت دراسات بيئيو 
طم وقد وبيولوجيو لبعض الافات التى تصيب نباتات الطماطم وكذلك تم عمل برنامج مكافحو متكاممو لحافرة الطما

تم فحص العينات الخاصو بالدراسو فى قسم الحشرات الاقتصاديو بكمية الزراعو جامعة المنوفيو وكذلك معمل افات 
،  6112ــ 6116الخضر بمعيد بحوث وقاية النباتات بمركز البحوث الزراعيو. وقد إجريت الدراسات خلال عامي 

 كما يمى: 6112ــ 6112
 محصول الطماطم فى محافظات المنوفيو والشرقيو والجيزه .              حصر لاىم الافات التى تصيب -1
 .Tالتذبذب العددى الموسمى لجميع الاطوار وكذلك الانفاق التى تصنعيا يرقات  حشرة  حافرة الطماطم   -6 

absoluta. 
اتات الطماطم ومعرفة ىل دراسة تاثير عدد المصائد الفرمونيو الجنسيو لحشرة حافرة الطماطم وتاثيرىا عمى نب  -2

 ىى ايجابيو بزياده عدد تمك المصائد ام لا فى برامج المكافحو .  
وبيان تاثيره عمى  T. absoluta عمى حشرة حافرة الطماطم  Nasidocoris tenuisدراسة تاثير المفترس  -2

 نباتات الطماطم عند قمة تعداد الفريسو )حافرة الطماطم ( او عدم وجودىا .
 .T. absolutaيم بعض طرق المكافحة المتكاممة لحافرة الطماطم تقي -5
 
 
 

 .T. absolutaق المكافحة المتكاملة لحافرة الطماطم 


